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מתכון שאסור לפספס

הגדרה להצלחה

במסגרת המאמר שלנו אף פעם לא עסקנו במתכונים, 
לכן עבור חובבי המתכונים נפתח את המאמר שלנו 
במתכון. נזהיר מראש שאף על פי שהמצרכים לא 
כל כך יקרים, אבל זמן ההכנה די ארוך. אז מה אנחנו 
מבשלים? נדבר על מתכון לילדים מוצלחים, או יותר 

נכון, מתכון לחיים מוצלחים...

בשביל ללמד אתכם איך "מבשלים" ילדים מוצלחים, 
צריכים קודם לכן להגדיר 
מהי  מוצלח,  ילד  זה  מה 
שלנו  במושגים  הצלחה. 
הרבה  נמדדת  ההצלחה 
בואו  אז  בכסף.  פעמים 
נסכים על כך שזה לא נכון. 
ישנם הרבה מאוד עשירים 
שהחיים האישיים שלהם 
מרוסקים, אם זה בנפש, 
אם זה בזוגיות, אם זה בחיי 
לחץ ללא מרגוע ומנוחה, 
אם זה בהתמכרויות קשות, 

ובוודאי העושר אינו מביא לנחת מילדים מוצלחים.

וכשם שכסף אינו מדד להצלחה, כך גם כבוד ומעמד 
או הֶשֵּׂגִים לימודיים או ספורטיביים – כל אלה אינם 
מדד להצלחה. ואפילו הבריאות שכולנו כל כך אוהבים 
לומר 'העיקר הבריאות', היא רק כלי והיא לא התכלית.

אז מה כן? ילד מוצלח זה ילד מאושר, ילד בריא 
בנפשו שמסתכל על העולם ועל החיים בעין חיובית, גם 
במצבים לא קלים. ילד שיודע להתמודד עם כשלונות 
יידע להתמודד עם מצבים מורכבים בחיים, ותהיה לו 
גישה נכונה לכל דבר שיעשה, והוא בוודאי יוכל למצות 

את מלוא הפוטנציאל על פי הכשרונות שנטע בו הבורא 
– ורק זו הצלחה!

המצרך היחיד

אם כן, מה צריך ילד כדי להיות מוצלח על פי ההגדרה 
שלנו?

המתכון לילד מוצלח מכיל מצרך אחד אבל בשפע: ילד 
צריך חום ואהבה. הרבה מאוד אהבה. בלי סוף אהבה. 
אהבה אמתית שאינה תלויה בדבר, לא בהישגיו, לא 
ביכולותיו, לא בכשרונותיו 

ולא בשום דבר אחר.

חינוך  אנשי  זוג  תיקח 
מדופלמים שיודעים את כל 
שיטות החינוך שבעולם והם 
עשירים ומבוססים, אבל לא 
נותנים מספיק חום ואהבה, 
כי הם חושבים שהאהבה 
מתבטאת בכך שהם נותנים 
לילדם כל טוב בגשמיות; 
זוג  תיקח  זאת  ולעומת 
הורים עניים שאינם יודעים קרוא וכתוב, אבל יש להם 
לב חם ואינסוף אהבה, כמו הסבים והסבתות של פעם 
– אנשי ה"חינוך" יְגַדְּלוּ ילד מתוסכל וממורמר, ואילו שני 

ה"מסכנים" יגַדלו ילד מאושר, מוצלח אמתי.

גם אנחנו ילדים

ועד כמה שהמסר הזה חשוב מאוד לכל הורה – הוא 
לא רק להורים. הוא מסר מכריע לכל אחד מאתנו. כי 
גם אנו כ"מבוגרים" – כולנו ילדים של בורא עולם. וכולנו 
זקוקים לחום ואהבה בשביל להצליח בחיים. זה נצרך 

ממש לכל יום ויום בחיים.

והאהבה הזאת כבר קיימת, עלינו רק להתחבר אליה! 
הבורא שופע חום ואהבה לכולנו. אבל כאן הדבר תלוי 
בנו. ההצלחה שלנו בחיים תלויה בכך שנרגיש את 

האהבה שלו.

ה' אוהב אותך – זו לא סיסמה. זו מציאות. ולא סתם 
מציאות, אלא זו המציאות שבה תלויים כל החיים שלך. 
ככל שאתה יודע וחי באמת את המציאות שה' אוהב 
אותך – כך החיים שלך מאושרים יותר, איכותיים יותר, 

מוצלחים יותר, ומשמעותיים יותר.

ומה העומק בזה? העומק הוא שתכלית החיים היא 
להאמין בה'. וכל האמונה תלויה בזה שנרגיש באמת 
את אהבת הבורא. כי אם אתה לא מרגיש את אהבת 
הבורא ואתה לא ממש מאמין שהוא אבא אוהב - אז 
מה הוא לדעתך? לדעתך הוא כזה בוס קשוח, חצי 
שוטר חצי מורה חלילה, או כל דמיון אחר שיש לך. 
אז זו לא אמונה בבורא. כי אמונה בבורא היא להאמין 
במידות שלו, שהוא טוב וכולו רחמים ושהוא מלא באהבה 
אינסופית לנבראים והוא רוצה להיטיב לנו ורק לשם 

כך הוא ברא אותנו.

רק זו האמונה השלימה, ולכן רק כאשר אתה מרגיש 
את אהבתו העצומה אליך, כמו שאתה מרגיש את האהבה 
של אימא שלך – רק אז זה נקרא שאתה באמת מאמין 
בו. למרות שעל פי האמת אהבת הבורא היא פי אינסוף 
יותר מהאהבה של האבא והאימא הכי אוהבים בעולם.

חיסון ותרופה

אם אתה מפקפק חלילה באהבה העצומה שלו, לא 
רק שזו לא אמונה, אלא זו ההתחלה של כל בעיות 
הנפש. רק תחשוב מה קורה לילד שלא בטוח אם אימא 
שלו אוהבת אותו או לא. בכל דבר שהיא עושה לו הוא 
חושד בה: אולי היא כועסת עליו, אולי היא נוקמת בו, 
אולי נמאס לה ממנו. אין לך ילד מסכן ממנו. כך בדיוק 

האדם שלא חי את אהבת ה'.

בשבוע שעבר כתבתי על זה, ואני חוזר על זה שוב 
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המתכון לילד מוצלח מכיל 
מצרך אחד אבל בשפע: ילד 

צריך חום ואהבה. הרבה 
מאוד אהבה.



סמכות הורית ומשמעת פרק י'

הורים יקרים, במאמרים האחרונים, הסברנו שפעמים 
ו"חוסר הציות" של הילד אינו נובע ממרד, אלא הוא 
אינסטינקט של קושי מסוים- של קונפליקט. באי ציות של 
הילד הוא משדר לנו- קשה לי, זה למעלה מכוחותיי, אל 

תצפו ממני שאעשה את רצונכם עכשיו, בגלל שיש 
לי סיבה טובה ומוצדקת לסרב לכם, אנא אל 

תנסו אותי. במקרים אלו, עלינו להבין את 
המצב שהילד נתון בו, לפעול בנחת, 
מתוך יישוב הדעת, בגישה חיובית 

ובדרכים חינוכיות.

 אני לא מרדן, אני מתמודד.

הסברנו, שקיימים מספר סוגים של "אי-ציות" 
שאינם נמצאים בצד השלילי של המפה וכאשר 

נבין את המניעים של הילד נוכל בע"ה למצוא דרכים 
להתמודד איתם ולשנות אותם. הבאנו בינתיים שתי 
דוגמאות:  1. אי-ציות, מתוך קונפליקט/התנגשות של 
רצונות.  2. אי-ציות, מתוך חוסר יכולת לציית. שיטת 
החינוך במקרים הנ"ל, מורכבת מעבודה של ההורים 
בטיפול בחינוך עצמם, כמו: לדרוש מהילד את מה שהוא 
יכול לבצע בקלות מבחינת היכולת, המקום והזמן. ומצד 
הילד: לשוחח איתו על חשיבות עשיית רצון ההורים- גם 
כאשר קשה, לעדן ולמתן את הקונפליקט, להציב לילד 
מטרות, לעבוד איתו בטבלאות ומבצעים, לעקוב אחר 

התקדמותו ולעודד על כל הצלחה.

אי-ציות מתוך מרדנות

אולם לעיתים הילד עושה בדיוק ההיפך ממה שביקשנו 
פשוט מתוך מרדנות, רצון לעשות "דווקא", ולהוכיח 
את עצמאותו. אי ציות כזה נפוץ במיוחד בתקופת גיל 
המרי. אך לא רק אז, והוא אי הציות ה"אמיתי" והחמור.

דוגמא לאי ציות כזה אצל ילד קטן, היא בדוגמא הבאה; 
קניתם אגרטל חדש, הזהרתם את ילדכם לא לגעת 
בו וכמובן גם הסברתם מדוע, (זוכרים, שאסור לנו 
להתעצל מלהסביר שוב ושוב ואין כזה מושג "הילד 
מבין לבד"), הילד הציץ אליכם בחיוך המוכר, רץ אל 
האגרטל, והתחיל לערוך בו ניסויים קליניים. ילדכם 
מנסה לבדוק מה תהיה תגובתכם, ובעצם- לבחון את 
הגבולות שאתם מציבים לו. הפיתרון הפשוט הוא לא 
להיענות להתגרות מצד הילד, במקרה שבו תוצאות 

ההתגרות אינן כרוכות בנזקים, או אפשרות שנייה: גערה 
קצרה (לא צעקה) וחד-משמעית מטווח אפס במקרה 
כמו מקרה האגרטל במידה ועוד רגע הוא נשבר. אתם 
בהחלט יכולים לתפוס את הילד ביד, לקחת אותו הצידה 
ולומר לו מטווח אפס: "הרגע אמא אמרה לך לא לעשות 
את זה (כמובן לפרט "ברחל בתך הקטנה" את מה לא 
לעשות) ואתה עושה דווקא. אני מבינה שאתה 
במצב רוח של לעשות שטויות, אצלנו בבית 
עושים מה שאמא אומרת. ומה שאמא 
אומרת לא לעשות- לא עושים". תגובה 
כזו יכולה להוציא ממנו את החשק לכל 
העניין וגם להעמיד אותו על טעותו. 
לשיחה כזו, תמיד נדרש לעשות שיחת 
ריכוך לאחר כשעה/שעתיים, בה יש להעצים 

ולפרגן לילד, לא משנה על מה.

הילד מוכן לשלם על ההצגה

גם במקרה של אי-ציות מתוך מרדנות, אל תכעסו 
על הילד. הציבו לו גבולות, אך השתדלו לעשות זאת 
ללא כעס או צעקות. דעו לכם הורים יקרים שהבן 
שלכם לפעמים מוכן לקבל גערה ואפילו מכה העיקר 
שיראה אתכם בקלקלתכם- צועקים, מתרגזים ועושים 
ממנו "עניין". בשביל הילד זה ממש הצגה טובה והוא 
מוכן לשלם עבורה אפילו ביוקר. לכן, אם אתם באמת 
רוצים לחנך אותו אל תשחקו עם הילד במגרש שלו 
שם יש לו הרבה יותר כח. אל תרדו לעולם לרמה שלו, 
הכניסו אותו למגרש שלכם. אמרו לו: "בבית שלנו ..." 
התאימו את המשפט למעשה, הקפידו להישמע רציניים 
והחלטיים והכי חשוב לא להתבלבל מהתנהגות הילד.

תבחינו בי אני קיים

פעמים רבות "אי ציות" נגרם על ידי הילד באופן 
מודע ואפילו עקבי, וזאת על מנת למשוך מכם תשומת 
לב שלפי הרגשת הילד, חסרה לו. כל בעיה, אפשר 
לפתור על ידי שיחה עם הילד (ואפילו כאשר מדובר 
בילד בגיל 3) גישה נכונה ונינוחה, תוספת יחס וקשר 
אישי. אמא אחת טענה שלא יכול להיות שהילד שלה 
לא ממושמע בגלל שחסר לו תשומת לב מאביו שהרי 
"הוא יודע שאבא מרביץ לו כשהוא לא שומע בקולו" 
ומה הילד יעדיף מכות או לבצע את מה שאמרו לו? אלא 
בוודאי הילד מרדן וצריך לטפל בו בחומרה. האמת היא 

שמבחינת הילד גם יחס של הכאה הוא סוג של יחס. 
ופעמים ולילד חסרה קרבה ומגע פיזי מצד הוריו (לרוב 
מהאבא) ולכן יעדיף אפילו "הכאה" העיקר שיתייחסו 
אליו. פעמים רבות אנו שומעים תשובה/תגובה של ילד 
כאשר הוריו מכים אותו, "תני לי יותר חזק זה בכלל 
לא כואב" תשובה כזו בוודאי מקוממת ומתסכלת את 
ההורים גם יחד. אולם היא משקפת לנו מצב נורא ואיום, 
של ילד הנתון במצוקה רגשית הטוען "אני מוכן אפילו 

לקבל מכות-העיקר תתייחסו אלי".

לסיכום 

גם לילד "המרדן" ישנם לפעמים סיבות טובות למרוד 
ואפילו לעשות דווקא גם כאשר הוא יודע שייענש. נזכור! 
לאהוב את הילד, להבין את הקונפליקט או את המניע 
להתנהגותו המרדנית ולטפל בה לפי השיטות שהזכרנו, 
לשוחח על הבעיה, להתחיל תמיד דף חדש, להתפלל 

עליו ולפרגן הרבה על כל הצלחה!

סדנת הצלחה

לאחר בקשות רבות של הורים, אפתח שוב בע"ה 
בחודש שבט, סדנת הנחיית-הורים. למי שמכיר את 
הסדנאות שלי, אלו אינם מפגשי הרצאה, זו סדנת עבודה 
משותפת. על מנת ליצור קבוצת-עבודה כמעט אישית, 
בכל קבוצה ישתתפו 6 אבות או 6 אמהות בלבד. הורים 
המעוניינים בע"ה, ניתן להירשם אחרי חנוכה במספר 

טלפון 0548-434-435 ובע"ה נחזור אליכם.

הרב אבוחצירא- יועץ, מאבחן ומטפל
לייעוץ טלפוני ללא תשלום
בימים ג' - ד' משעה 10-8 בערב
נייד: 054-8434435

חינוך באהבה
הרב יצחק אבוחצירא 

לקוח: "יש לי עסק שמפסיד כל חודש 40,000
ש"ח, יש לך עצה עבורי?" יועץ כלכלי: "יש לי 
עצה שתצמצם את ההפסדים ב50%" לקוח: 
"מצוין! קניתי! מה העצה?" היועץ הכלכלי: "סגור 

את העסק ושלם לי 20,000 בחודש!"

העלון מוקדש
לזרע בר קימא
 נאור בן רבקה

ואפרת בת אהובה

להקדשת העלון: 02-5308000

בדיחות הדעת



רוצה לזכות בפרס? שלח לנו סיפור תודה
בעל תוכן ייחודי ותזכה בפרס ללא הגרלה
al5308000@gmail.com | 02-5812252

ילדים מספרים

תודה

בגד אחד, 8 תודות
אני ילד  רגיל ככל הילדים, דורש צרכים מינימליים, 

ומשתדל להסתפק במה שצריך.

 ב"ה גדלתי במהלך השנה האחרונה וכשהורדנו את 
בגדי החורף גיליתי כי השנה כמעט אין לי מה 

ללבוש, רב הבגדים כבר קטנים. והמעט הטובים 
כבר "חרושים" כמו שאומרים.

 חשבתי לעצמי כי למלא מלתחה 
שלימה לילד בגילי ובמשפחה 
ברוכת ילדים זה ממש לא פשוט, 

זה לא ברור מאליו.

 אני די מתחשב ומשתדל לבקש 
מה שצריך כשצריך באמת. אבל עדין 

הצורך הפעם הוא גדול...

 נזכרתי ב"חוק התודה" שלמדתי מהורי היקרים 
והתחלתי לומר להשם תודה רבה  על כל מחסורי שנתן 

לי עד היום, בגד ללבוש לחם לאכול...

 הודתי לו על המחסור שלי בבגדים ועל הצורך הגדול 
הפעם יותר מכל שנה. לסיום אמרתי 8 פעמים "מזמור 

לתודה".

 בימים הקרובים השתמשתי בבגדים הספורים שעוד 
עלו עלי, וניסיתי להתסדר איתם. הייתה זו אמא ששמה 

לב כי המלתחה שלי לא משתנית, לאחר שביררה 
גילתה כי אלו בגדי היחידים..

עכשיו היא הבינה הכל. אני מצידי לא לחצתי על 
הורי וחיכיתי לשעות כושר. זאת לא איחרה לבוא, 
כשהגיע נר ראשן של חנוכה, הגיע סבי לבקרנו, 

וחילק דמי חנוכה.

 הפעם נתן לי סכום גדול מהרגיל 
ואמר, זה לך על השקעתך והתמדתך 

בלימודים, קנה לך כך צרכך.

את  לו  וסיפרתי  לסבא  הודתי 
אשר אעשה עם הכסף. הוא שמח 

מאוד לשמוע.

 למחרת כבר פניתי לאמא וביקשתי את 
רשותה שנצא לסיבוב קניית בגדים בדמי חנוכה 
שקיבלתי, בסיבור קצר שערכנו יחד, בחסדי ה' מצאנו 
את כל מחסורי ובמחירים זולים, אמא הייתה צריכה 

להוסיף ממש מעט.

 ראיתי איך התודה עזרה לי לקבל את מבוקשי, בלי 
להוסיף טורח כבד על הורי..

 אמרתי תודה והתלבשתי...

ילדון חידודון

al5308000@gmail.com | 02-5812252

תועבה למצריים - בפרשתינו, 
יש  האם  שעברה.  בפרשה   - נוספת  ותועבה 

קשר ביניהם?"

תשובה פרשת וישב: בשאר המלחמות רצו לחסל אותנו מבחינה 
גופנית, להשמיד להרוג ולאבד. מאידך היוונים לא רצו לחסל יהודים 
גופנית אלא רק רצו שיהודים ימירו דתם ויתיוונו, ולכן השמחה בחנוכה 

היא על כך שנשארנו יהודים ומאמינים. 

הזוכה: ברוך הרטמן, ירושלים.

פתרונות יש לשלוח למייל
al5308000@gmail.com
או לפקס: 02-5812252
יש לציין שם מלא, כתובת מלאה וטלפון

זוכים פרשת וישב: יצחק מרטין, רכסים.

מדור ילדים
שעשועון מגוון



ישועה מהפצה

הסיפור שלנו הגיע בעקבות הפצת ליקוטי מוהרן.

לכל אחד בחיים, יזדמן כנראה שיהיה זקוק לישועה, 
זה לא משהו שאתה מתכנן מראש זה פשוט נופל 

עליך- ולא נותר אלא להתמודד.

הסיפור שלנו הכניס בי תובנה חשובה- לפעמים 
כדי שתכיר במעלה של דבר כל שהוא, או אפילו 

תדע עליו, אתה חייב לעבור מסלול 
מסויים. מסלול שה' הולך איתך ופותח 

לך את העיניים.

אבל לא אלאה אותכם בדברים, אני 
אספר לכם את סיפורי, וכל אחד ייקח 

את התובנות לעצמו-

אני ובעלי נשאנו לפני כ- 10 שנים, 
ברוך השם נולדו לנו שני ילדים חמודים 
ומתוקים, שמלאו לנו את הבית באור 
ושמחה. אך מאז שהם נולדו- נקפו 

השנים, והילד הקטן כבר בן 7, ואנחנו מחכים ומצפים 
לחיים חדשים שיכנסו למשפחה החמה והאוהבת 
שלנו. אך זה לא קרה. הלב שלנו נצבט כל פעם 
מחדש שהילדים שאלו- "אמא, מתי יהיה לנו תינוק 

או תינוקת."

הייתי עונה- "כשהשם ירצה", אבל את הדמעות 

והתפילות רק הכרית ידעה.

לפני כשנה, בהילולת רבנו הקדוש הרב שלום ארוש 
אמר להפיץ ליקוטי מוהר"ן. אני ובעלי רצינו מאוד 
לקחת על עצמינו הפצת ליקוטי מוהר,ן, אבל 100
זה היה נראה לנו הרבה, איך נגיע ל 100 אנשים ?? 
לאחר ייעוץ קל התברר לנו כי ישנה אפשרות לתרום 
את סכום ספרי הליקוטי מוהר"ן, ונציגי 
הרב ארוש יפיצו אותם לזכות שלנו.

החלטנו לעשות את זה, לקחנו על 
מוהר"ן,   ליקוטי  להפיץ 100  עצמנו 
וזכינו גם שהרב ברך אותנו שנזכה 
לעוד ילדים. כיום אנחנו כשנה לאחר 
הברכה של הרב שלום ארוש שליט"א 
והפצת הליקוטי מוהר"ן.וברוך השם 
זכינו לחבוק תינוק מתוק וחינני שנכנס 

למשפחתנו והאיר לנו את החיים.

את האמת, שבלי כל ההמתנה הזו, 
לא היה לי דרך להבין ולהכיר כמה חשוב ההפצה 
של ליקוטי מוהר"ן כמו שאומר רבי נחמן- כשיהיה 
את הספר "ליקוטי מוהר"ן ברב בתי ישראל- תבוא 

הגאולה השלימה"

יישר כח- ר. ב. פ.

מצמיח
ישועה

סיפורי ישועות
על
זורעי צדקות

נושעת על ידי 
נתינת צדקה?

ספר לנו,
סיפורך יפורסם
ותזוכה בפרס

יש לך ספור ישועה 
לספר לנו? 
תשלח לנו ותפורסם
al5308000@gmail.com
02-5812252



איך אפשר להתפלל באמת על הכל, כדי שהכל יגיע על ידי תפילה? ומה 
עושים כשלא הולך לך לומר תודה?

 שאלה: כבוד הרב למד איתנו שכל דבר שאדם 
יקבל אותו בלא תפילה, אותו הדבר יזיק לו, ויכניס בו 
גאות. אם כן, מה עליי לעשות, הרי יש כל כך הרבה 
על מה להתפלל, ואיך תתכן מציאות להתפלל על 

כל דבר ודבר?

תשובה: הקב"ה יודע טוב מאוד את המקום של האדם, 
והקב"ה יש לו סבלנות. אם אדם מתחיל ללכת בדרך 

הנכונה, הקב"ה יש לו ארך אפיים וסבלנות. 

אדם צריך לקחת את הדברים החמורים ביותר שבהם 
הוא נכשל, ועליהם לרכז את עיקר התפילה שלו. בורא 
עולם מבין שאתה לא יכול להתפלל באריכות על כל 

דבר ודבר.

יש דברים שבמעט תפילה תוכל להשיג אותם. ולכן 
לא צריכים על כל דבר ודבר להרבות בתפילה. רוב 

הדברים מספיק שאדם יתפלל עליהם מעט. 

לדוגמא, האם אדם צריך להתפלל שעות בשביל 
לזכות להניח תפילין? לא. מספיק שיבקש: "רבונו של 
עולם תעזור לי שאני אניח תפילין". יגיד תודה על שהוא 
זכה להניח תפילין ויבקש להניח גם מחר, גמרנו, כמה 

מילים וזה הכל.

כל אחד צריך לזהות את הדבר שכרגע הכי קשה 
לו לעשות, ועליו להתרכז בתפילות ארוכות מידי יום. 
שאר הדברים מספיק שיתפלל עליהם האדם תפילה 

קצרה וזה הכל.

וה' יתברך מבין את האדם, ויודע שהאדם לא יכול 
לתקן את עצמו ביום אחד, ולכן הוא לא רודף אותו! 
ולא רק שהוא לא רודף אותו אלא הוא עוזר לו ומחכה 
לו בסבלנות. למשל, אדם שרוצה לסדר את הבית, אז 
מה, הוא ברגע אחד מסדר את כל הבית? הוא מתרכז 
קודם כל בסלון, שזה החדר המרכזי שבבית, מסדר את 
הסלון לאט, בנחת. אפילו שהמטבח ושאר החדרים, 

הכל מבולגן לגמרי.

אז מה? מה הוא יכול לעשות? עכשיו הוא עסוק עם 
הסלון. וגם את הסלון הוא מסדר בנחת, לא בשיגעון, 
מסדר פינה אחת ועובר לשניה, בנחת. וכן הלאה, כשיסיים 
יעבור לשאר החדרים, ויסדר גם אותם. ואף אחד לא 
יבוא אליו בתלונות למה הבית עוד לא מסודר, כי מבינים 
שהוא בסך הכל בן אדם, ושעכשיו הוא עסוק בלסדר 
את הסלון, ולאט לאט הוא יסדר גם את שאר החדרים 

עד שלבסוף כל הבית יהיה מסודר.  

זהו מעין משל, כך בעניין התפילה, תתחיל להתפלל, 
לאט לאט שלב שלב, בנחת, עד שתזכה בעזרת ה' לכל 

המעלות הטובות אמן כן יהי רצון.

מומלץ ללמוד בספר 'בשדי יער', שם תמצא הדרכה 
מושלמת להתמיד בהתבודדות ולפעול ישועות, הספר 
ילווה אותך צעד אחר צעד בעבודה הנפלאה והמתוקה 

של ההתבודדות, ויענה לך על הרבה מאוד שאלות.

שאלה: אני משתדלת לעשות בכל יום את החוק 
של התודה, ולהגיד תודה לקב"ה. אני מנסה להגיד 

תודה מכל הלב וזה לא בדיוק הולך, אני מרגישה 
שאני סתם צבועה ועושה לפני הקב"ה איזו הצגה 
כזו בשביל לצאת ידי חובה. איך באמת זוכים לומר 

תודה מכל הלב?

תשובה: לפני כמה ימים קיבלתי מכתב מאישה, שכתבה 
לי -  שהיא גרושה כבר 13 שנה, ומה שהיא לא עשתה 

בשביל לזכות לזיווג טוב, לא עלה בידה.

יום אחד היא פגשה את אחת מהחוברות של התודה, 
התחזקה והחליטה להודות על המצב הלא נעים שהיא 

נמצאת בו כבר כמה שנים.

היא מספרת שהיא הלכה להגיד תודה, ואמרה: "תודה 
לך ה' שאין לי זיווג", ואז היא התחילה פשוט לצחוק, 
לגחך, חשבה לעצמה: "מה?! שטויות! מה אני עושה, 
צחוק מעצמי?! אני רוצה זיווג! אז איך אני אומרת תודה 
שאין לי זיווג?!...", בקיצור, ביום הראשון היא לא הצליחה 

להגיד תודה.

ביום השני, עוד פעם היא באה להתבודד ושוב ניסתה 
לומר תודה: "תודה לך ה' יתברך שאין לי זיווג"... ושוב פעם 
היא מתחילה לצחוק, וחושבת: ''מה אני, מטומטמת?! זה 

לא שייך! אני לא אומר תודה שאין לי זיווג!".

'אני אנסה עוד יום לומר  בכל אופן, היא החליטה 
תודה'. ביום השלישי, היא שוב באה להתבודד, ואז 
נפתח לה, נפל לה האסימון, משמיים היא קיבלה דעת! 
היא מספרת שפתאום נפתח לה, והיא הבינה – הרי מי 
מעכב לי את הזיווג? אבא שבשמיים! ואבא שבשמיים 
אוהב אותי! ואם הוא אוהב אותי, ברור שהוא עושה 
רק לטובתי, וברור שאני צריכה להגיד לו תודה! כי על 
טוב צריכים להגיד תודה! לכן תודה לך אבא שבשמיים 

שעיכבת לי את הזיווג עד הרגע הזה.

היא כותבת שמאז אותו יום, עברו שלשה שבועות 
והיא מצאה זיווג, בחור ירא שמיים, סופר סת"ם, והיא 

כותבת: "קיבלתי את הגן עדן בעולם הזה!"

ולכן אל תתרגשי מכל המצב שאת לא מצליחה לומר 
תודה מכל הלב, זה טבעי, וצריכים סבלנות ועקשנות 
ובסוף יפתח לך ותזכי לומר תודה באמת, להדבק בה' 

ולראות ישועה שלמה בקרוב ממש אמן כן יהי רצון.

אל תגידי סתם תודה מהשפה ולחוץ, תדברי עם ה', 
תתבונני עם מי את מדברת, עם אבא שלך! אבא שאוהב 
אותך! אבא שאוהב עושה רע לילדה שלו? חלילה, אבא 

עושה רק טוב לילדה שלו!

תגידי לה': "אתה אבא שלי, אתה אוהב אותי ועושה 
איתי רק טוב – תודה לך על הטוב הזה!". וכן הלאה, 
תמשיכי לדבר עם ה', ולהסביר לעצמך שאת בידיים 

של אבא ושאבא עושה רק טוב לילדה שלו.

מאוד מאוד הייתי ממליץ לך לרכוש את החוברת 
'חוק התודה', שם יש הדרכה קלה ומושלמת איך זוכים 

ואומרים תודה באמת, ומכל הלב. 

בהצלחה רבה. 

שו"ת אקטואלי
השאלות שלכם, התשובות של הרב

שידור חי
על ידי הרב שלום ארוש שליט"א
בכל יום שלישי, בשעה 20:00

שאלות ותשובות

ניתן לשלוח שאלות במייל
me5812210@gmail.com
או כמסרון לנייד:
052-6672221



מוהרנ"ת נולד לאביו רבי נפתלי הירץ ז"ל, מיום עמדו על 
דעתו, היו מחשבותיו של מוהרנ"ת נתונים כל הזמן לחשוב 
על התכלית האמיתית. עניין התכלית לא נתנה לו מנוח, 
וניקרה תדיר במוחו. החיפוש אחר תכלית חייו. באה לידי 
ביטוי בהתעמקותו בתכלית החיים האמתית שהיא רק תורה 
ותפילה ועבודת ה', עד שהיא הביאה אותו אל פתחה של 
תורת רבו ודרכו הטהורה, שבה מצא פתרון לשאלת חייו 
ותכליתם. אך כל זמן שלבו עדיין לא בא אל סיפוקו, דרש 

ודרש, חיפש וחקר. 

בדרך חיפושו התקרב לרבי לוי יצחק מברדיטשוב, 
במהלך שהותו אצל רבי לוי יצחק מברדיטשוב, 

נשלח הוא לקנות ביגלך עבור החסידים ובדרך 
הלך הוא כמהורהר: האם באתי לעולם כדי 
לקנות ביגל וכך פורץ בבכי גדול. יותר אינו יכול 
לסבול, סאת יסוריו הרוחניים הוגדשה. האברך 

הצעיר בכה, ובכו עמו שמים וארץ... 

הוא המשיך בבכיותיו עוד זמן רב עד שנרדם. והנה 
בשנתו רואה הוא חלום נורא, וזה דבר החלום: סולם גבוה 

מוצב ארצה וראשו מגיע השמימה. והנה הוא מתחיל לעלות 
בשלבי הסולם, עולה שלב ועוד שלב, ולפתע אינו יכול להחזיק 
מעמד, הוא מועד ונופל על האדמה. הוא מתחזק ומתחיל 
לעלות שוב. הפעם הוא מצליח להעפיל גבוה מקודם, אך 
לפתע מתמוטט הוא שוב ונופל למטה. עתה הנפילה גדולה 
יותר אך בכל זאת מנסה הוא שוב לעלות. הוא עולה מעלה 
אחר מעלה, הנה הוא כבר כמעט מגיע לקצה הסולם. . . 
עוד מעט קט והוא בשלב העליון של הסולם אשר ראשו 
בשמים... אך לפתע הוא מועד ונופל לתהום בחבטה עזה 

גדולה ועצומה פי כמה מקודמתה. 

עודו שוכב שבור ורצוץ אין אונים, והנה צצה לפניו לפתע 

דמות אברך צעיר בעל פנים מאירות באור יקרות. מוהרנ"ת 
קם ממקומו נבוך ונרעש כאחד... ואיש הא-להים שנתגלה 
לפניו פתח פיו וכה אמר לו: אברך, טפס וטפס אך החזק 
עצמך היטב!  מוהרנ"ת ניעור באחת משנתו. דמותו של האדם 
בעל הפנים המאירות באור יקרות, ולפתע נזכר, כי בעצם הוא 
עדיין באמצע שליחותו לקנות "בייגל". הוא מתנער בזריזות, 
מיהר אל האופה ושב עם מיני התרגימא לבני החבורה. הם 
ישבו עדיין מסובים בהתוועדות, ובהכנסו שאלוהו לסיבת 
התעכבותו. הוא דוחה אותם בתירוץ כלשהו, ומצטרף 

עמם להמשך ההתוועדות... 

הפגישה עם רבינו, הגיעה השעה הגדולה בה 
היו צריכים להפגש הרב והתלמיד, המאור 
הגדול והמאור הקטן... מוהרנ"ת נכנס אל 
הקודש פנימה... והנה חוזות עיניו בדמותו 
של רבינו הקדוש... מיד כשנפגשו מבטיהם 
הקדושים זה בזה, נפלו על מוהרנ"ת אימה 
ופחד ויראה גדולה עד מאד. על אתר הוא נזכר 
בצורה הקדושה הזאת אותה חזה אי פעם באותו חלום 
לילה בטפסו על הסולם שראשו הגיע השמימה...  מכירים 
אנו זה מכבר... רבינו פותח פיו הקדוש וכה אמר לו: "מכירים 
אנו זה את זה כבר זמן רב, אך זה מזמן שלא נפגשנו. בנפשו 
של מוהרנ"ת נחרטה ההחלטה: פה אשב כי אויתיה, למקום 
זה איוה, יגע והתייסר והשתוקק מיום עמדו על דעתו... ואף 

רבינו נענה אז ואמר: מעתה איני בודד.

הכרת הטוב גדולה חשים חסידי ברסלב למוהרנ"ת ז"ל 
שכן רבינו הקדוש אמר "צְרִיכִים אַתֶּם לְהוֹדוֹת לוֹ מְאדֹ, אִלּוּלֵי 
הוּא א הָיָה נִשְׁאָר מִמֶּנִּי אַף דַּף שֵׁמוֹת לִגְנִיזָה. תהי נא 
תורתו על לבנו תמיד, חיבוריו הנפלאים ישמשו נר לרגלנו, 
ויתנו לנו עצה ותושיה למלט נפשנו מני שחת, לזכות לחיי 

העולם הבא אכי"ר.

כח השתיקה

חז"ל לימדו אותנו, שעקר תיקון האדם בעולם הזה 
הוא תיקון הדיבור, ושלמעשה זו היא ה"אמנות" שהאדם 
צריך ללמוד בעולם הזה: לשמור את פיו, לעשות עצמו 
ממש כאילם, שלא ידבר שום דיבור שאינו דיבור של 
תורה ותפילה. וכך דרש רבי יצחק במסכת חולין, את מה 

שכתוב (תהלים נ"ח): "האמנם אלם צדק תדברון 
מישרים תשפטו בני אדם" - מה אמנותו של 

אדם בעולם הזה? ישים עצמו כאילם.

 ובפרט ההימנעות מדיבור, במקום 
שצריך להימנע, ההימנעות הזו, היא 
בספר  שכתוב  כמו  אמונה.  כולה 

המידות: על ידי שתיקה זוכים לאמונה. 
כי עיקר הכפירות הן בדיבור, שזה ה"כוחי 

ועצם ידי" שיש בדיבור, שהאדם אומר: אני אדבר, 
אני אשפיע, אני אפעל, אני אקים, אני, אני, אני... וזה 

עיקר הגאווה של האדם, שלא אומר באמת: אם ירצה 
ה', ה' יעזור וכו', אלא תולה הכל בעצמו. לכן אמרו 
חז"ל, שזו ממש אמנות להיות אילם, כי צריך להתרגל 
שלא לדבר כל מה שרוצה, אלא לחשוב על כל מילה 
ומילה היוצאת מפיו, אם יש צורך בה, והאם היא כרצון 
ה', ועל פי רוב יראה שחבל על כל מלה, ויבלום את 

פיו, ועל ידי זה יזכה להידבק באמונה.

כשאדם שותק, זו ענווה שפרושה אמונה, כי ענווה 
פירושה, שהאדם מקבל את הכל באמונה, שחי את 
האמת שכל מה שבא עליו הוא בהשגחה, ולכן אינו עושה 
שום דבר מלבד להתפלל. כי הדיבור הוא ה"כוחי ועצם 
ידי" הכי גדול של האדם, ולעומת זאת, השתיקה היא 
עיקר הביטוי לביטול שמבטל את עצמו לה'. לכן כתוב: 
"דברו בגאות" – הדיבור שהוא לא של אמונה, הוא כלו 
גאווה - שחולק על בני אדם ומדבר לשון הרע, 
ביקורת, זילזול, הערות, ביזיונות, איומים וכו'. 
וזהו ה"כוחי ועצם ידי" העיקרי של האדם, 
שחושב להשתלט על המציאות ולכוון 
אותה בכח דיבוריו ואיומיו ותככיו, בלי 
לדעת שהכול מה'. כי בוודאי אנחנו 
לא מדברים על כאלה אנשים חולים, 
שמרביצים על מנת להכריח את המציאות 
להיות כרצונם, אלא על אלה שעיקר ה"כוחי 

ועצם ידי" שלהם, הוא הדיבור.

השתיקה מראה שהאדם חי עם ה', ויודע שעל כל 
דבר הוא יכול רק להתפלל ולבקש מה'. כמו שאמר 
דוד לנוכח כל הביזיונות והרדיפות שהיו עליו: "ואני 
תפילה..." - התשובה של דוד לכל דבר היתה תפילה. 
אף על פי שהיה מלך, ולכאורה היתה בידו אפשרות 
לפעול בכל מיני דרכים, הוא ידע: מה אני יכול לעשות? 
הכל זה ברצון ה'. ולכן: ואני תפילה – אני יכול רק 

להתפלל. וכשאדם מתפלל, ממילא הוא שותק מכל 
שאר ההשתדלויות האחרות.

אדם שיש לו אמונה הוא שותק, כי הוא יודע: אני 
אתפלל. במקום לחשוב: "אני אדבר", "אני אעשה" - הוא 
יודע: יש לי רק תפילה. לכן אמונה באה על ידי שתיקה, 
שהאדם ישתוק ורק ידבר עם ה' על כל דבר שמפריע 

לו או שצריך לפעול בו.

כי כשה' רוצה משהו, בוודאי יתקיים רצונו. לכן צריך 
האדם לבקש מהבורא, שיכניס בלב כל אדם שהוא צריך 
ממנו איזה דבר, שיעשה את מבוקשו. ובמיוחד בנושא 
של שלום בית, שבו כל הערה או גערה או השתדלות 
יתירה גורמת נזק רב, לעומת התפילה שעושה את 

פעולתה ללא התנגדות ובסייעתא דשמיא.

לכן אמרה הגמרא, שהאמנות הכי משובחת שישנה, 
היא שישים עצמו כאילם. בני הזוג ילמדו כמה מלים 
שאיתן אפשר להסתדר, כגון: "שלום. מה שלומך? אכלת? 
ברוך ה'. תודה רבה. ה' ישמור אותך. אם ה' ירצה. אני 
אוהב\ת אותך. אני שמח\ה בך וכו'" - כיוצא בזה מלים 
טובות - "אוצר" של מלים – ויחליטו שחוץ מהמילים 
שבחרו בהן, שהן כולם מילים של שבח, הם לא יודעים 
לדבר כלל... ובזה יזכו למקצוע הכי טוב בעולם, שעל 

ידו יזכו לכל הטוב שיש בעולם הזה ובעולם הבא.
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התפילין שהזמין אליהו הנביא

אם תתמהו מפני מה צריכים להדגיש 
על הנייר לשם מי נכתבו התפילין, 

והרי אין זו קדושת ספר תורה 
דווקא  לכתוב  שצריכים 

'לשמה'?? אלא מה...

"צפרא טבא".

דממה מוחלטת. שום תגובה לא הגיעה מהצדיק 
שרכן על גבי השולחן ושרטט אותיות סת"ם בכתב 

פנינים מרהיב עין ביופיו. 

הרה"ק רבי דוד מלעלוב עמד בצד וחיכה. לפני מספר 
ימים ניגש אל רבו, הרה"ק רבי יעקב יצחק מלובלין - 
'החוזה' הקדוש, וסיפר שהתגלה ספק בכשרות התפילין 
שלו. רצונו לדעת אצל מי כדאי לרכוש תפילין חדשות. 

"סע לפשעווארסק", ענה ה'חוזה' לרבי דוד מלעלוב, 
"שם יושב יהודי בשם רבי משה, סופר מומחה. אצלו 

תזמין". 

כעת עמד רבי דוד בחדר הקטן בפשעווארסק, חיכה 
שרבי משה ישיב לברכת השלום שלו, אך הדממה לא 
הופרה. רבי משה ישב וכתב בריכוז מופלא, בכוונות 
טמירות ונעלות, והתעלם מנוכחותו של האורח בחדר. 
הדקות חלפו ורבי משה סיים את מלאכת הקודש. 
בפנים מאירות הרים את ראשו לעבר רבי דוד ונתן לו 

שלום. "מה שמכם?" שאל רבי משה.

"דוד", באה התשובה. 

"ומהיכן אתם?" שאל בעל ה'אור פני משה'. 

"מלעלוב", ענה רבי דוד. 

"אם כן", קם רבי משה ממקומו וניגש אל ארגז בצד 
החדר, "הרי שעבורכם ציווה עלי אליהו הנביא ז"ל לכתוב 
תפילין"... באומרו זאת הוציא רבי משה מן הארגז שני 
זוגות תפילין ומסרם לרבי דוד מלעלוב. על נייר העטיפה 
שבו היו מונחות התפילין, נכתב: "נכתב לשם רבי דוד 

מלעלוב". 

אם תתמהו מפני מה צריכים להדגיש על הנייר לשם מי 
נכתבו התפילין, והרי אין זו קדושת ספר תורה שצריכים 
לכתוב דווקא 'לשמה', ותפילין שנכתבו עבור יהודי אחד 
כשרים גם עבור יהודי אחר - צודקים הנכם. הסכיתו אפוא 
להסברו המופלא של הרה"ק רבי אורי מסטרעליסק: 

רבי משה מפשעווראסק, בעל 'אור פני משה' (יב בטבת 
יום פטירתו), היה מגדולי הצדיקים בדורו והתמחה ביותר 

הקודש של במלאכת 
ת  ב י ת לבד כ ם.  סת"

ו  ד י ב  ת כ היה מ בקי  המופלא, 
בכוונות הקדושות ועשה את מלאכתו בטהרה מופלגת 
שאין כמותה. רבים מצדיקי דורו חשקו להתעטר בתפילין 
מכתב ידו של הרה"ק מפשעווארסק, אולם המלאכה 

הייתה כרוכה ביגיעה רבה ולא כולם זכו בה. 

השרף הקדוש רבי אורי מסטרעליסק גילה שה'אור 
פני משה' אינו כותב סתם תפילין ומזוזות ומוכר, אלא 
כותב אותן לפי שורש נשמתו של מי שעתיד להשתמש 
בהן, לפיכך על כל תפילין צוין לשם מי נכתבו ומי יזכה 

להתעטר בהן... 

ומעשה ששלח הרה"ק רבי ברוך ממעז'בוז' את תלמידו 
אל ה'אור פני משה' בבקשה שיכתוב עבורו מזוזה. 
ניצל התלמיד את ההזדמנות וחילה את פני רבי משה 
שיכתוב שתי מזוזות: האחת עבור רבו הקדוש ממעז'בוז' 
ואחת עבור התלמיד עצמו. בעת מסירת המזוזות שם 
ה'אור פני משה' בידי התלמיד מזוזה אחת ואמר: "זו 
עבור רבך". לאחר מכן נתן לו מזוזה נוספת ואמר: "וזו, 
עבורך". כאשר הגיע התלמיד בחזרה אל הרבי ר' ברוך 
ומסר לו את המזוזה, שאל רבי ברוך את התלמיד: 
"האם אמרת לרבי משה שהמזוזה מיועדת עבורי?" 

השיב התלמיד בחיוב. 

התהלך רבי ברוך בחדרו אנה ואנה, ולאחר מכן ניגש 
ובירר אצל התלמיד שנית האם אכן הדגיש לפני הרה"ק 

מפשעווארסק עבור מי מיועדת המזוזה. 

שוב ענה התלמיד בחיוב, אלא שעתה סיפר שאף 
עבור עצמו הזמין מזוזה, שמא ירצה הרבי לראות אותה. 

אך קיבל רבי ברוך לידו את המזוזה השנייה, אורו 
פניו וקרא בשמחה: "אכן, זו המזוזה שנכתבה עבורי"...

בברכת שבת שלום ומבורך

מאמר ראש הישיבה
-המשך- סיפור לשולחן שבת

מכיוון נוסף כי אני יודע שרבים יקראו את השורות 
האלה ויהנהנו בראשם ויאמרו 'נכון מאוד... זה צודק...' 
אבל ברור לי שגם המהנהנים והמסכימים לא מבינים 

את הדברים לגמרי וכל שכן שלא חיים אותם.

אתם רוצים הוכחה לכך? תשאלו את עצמכם שאלה 
פשוטה: האם אני אדם מאושר באמת? וזכור, זה 
שאתה מאושר "פחות או יותר" - זה לא אומר שאתה 
מאושר. אני מתכוון שתשאל את עצמך האם אתה 
מאושר לגמרי, כלומר: האם מהרגע שאתה פותח 
את העיניים בבוקר ועד הרגע שבו אתה סוגר אותם 
בלילה – אתה מוצף באושר בלי שום התמרמרות 
ובכיינות בלי שום ציניות ולעג ושנאה עצמית וביקורת 
שלילית לא על עצמך ולא על אחרים וכולך מלא 
תודה ואתה מרוצה בשלימות מכל מה שקורה איתך 

כולל כל התקלות והחסרונות?

דעו לכם שבודדים חיים כך. ומדוע? כי רק יחידים 
חיים את האמונה השלימה, יחידי יחידים חיים את 

אהבת ה' בשלימות.

זו סיבה נוספת להסביר את מה שאני תמיד אומר 
שהאמונה היא תרופה לכל מחלות הנפש. כי האמונה 
השלימה פירושה שאדם מרגיש אהוב בכל רגע ורגע. 
ולא סתם אהוב אלא אהוב על ידי בורא עולם, זו 
אהבה אינסופית, אהבה מושלמת, אתה בידיים הכי 
הכי טובות, הטוב המושלם ואין טוב מהן. ובדיוק כמו 
שהאהבה יוצרת את בריאות הנפש המושלמת אצל 
הילדים, וכמו שהיא נותנת להם את החיסון המושלם 
לעמוד בתלאות החיים - כך האהבה של ה' שהיא 
הלב של האמונה – היא גם הרפואה המושלמת לכל 
סוגי המחלות ולכל חיסרון באושר ובסיפוק בחיים.

ה“כנפיים“ של יוסף הצדיק

יוסף הצדיק ידע תקופות שפל קשות מאוד ממש 
בתחתית של התחתית והוא ידע גם תקופות של 
שיא הזוהר בפסגה של הפסגה של העולם בכל קנה 
מידה. באיזו תקופה התורה קוראת לו "איש מצליח... 
וכל אשר הוא עושה ה' מצליח בידו"? דווקא במקום 
הנמוך ביותר ב"קריירה" שלו – בתקופת העבדות!

התורה מקדישה ליוסף הצדיק פרשות שלימות, 
יותר מאשר לאבות הקדושים בעצמם. כי כל כך חשוב 
לתורה לתאר את המסע המדהים והבלתי אפשרי 
של אדם שהיו לו כל הסיבות להישבר ולבסוף עלה 
לגדולה, והדגש של התורה הוא שההצלחה של יוסף 
נמדדת דווקא במקומות הנמוכים, ודווקא משם נבנתה 
העלייה העצומה שלו – כדי לומר לנו שההצלחה 
האמתית של יוסף לא הייתה ברגע הסיום אלא בכל 
רגע ושנייה במסע התלאות: הוא לעולם לא נשבר, 
תמיד שמח, תמיד היה מחובר למשימתו ולתכליתו.

כל זה בא ללמדנו שרק בריאות נפשית ושמחת 
חיים תמידית מתוך אמונה שלימה וחיבור מוחלט 
לבורא – רק זו הצלחה אמתית, זה מה שנתן ליוסף 
את הכוח לחיות בלי שום שנאה ומשקעים כלפי 
האחים, בלי שום תאוות נקם, בלי שום טראומות 
מכל מה שעבר. כלום. לב נקי. לאדם מוצלח כזה לא 
פלא שהיו הכנפיים לנסוק משפל המדרגה לפסגת 

העולם כהרף עין. 



 פרטים בהלכות גניזה
האם יש איסור לכתוב דברי חול בכתב דפוס שנקרא 
"כתב אשורית" דהיינו הכתב שדומה לספר תורה, 

ואם אסור, כיצד נוהגים היום לכתוב עיתונים 
בכתב דפוס?

לכתוב  שאין  נוקטים  אנו  להלכה 
אשורית"  ב"כתב  חול  של  דברים 

מכיון שהתורה נכתבה בכתב זה 
יש בו קדושה ואין ראוי לכתוב בו 
דברים של חול, וכן פסק הרמ"א 

(שלחן ערוך יורה דעה סימן רפ"ב סעיף ב'), 

מכל מקום כתב דפוס המצוי בזמנינו 
אינו כתב אשורית, כי יש בו עיצובים שונים 

ואינו דומה לכתב של ספר תורה וממילא אין 
איסור בכך. שו"ת שאלת שלמה (חלק ב' סימן צ"ג). ולכן 

נוהגים להקל בכתיבת העיתונים בכתב דפוס מכיון 
שאינו דומה לכתב של ספר תורה.

ומכל מקום לכל דבר מצוה מותר לכתוב הזמנה גם 
בכתיבה של ספר תורה ממש, ולא נאסר אלא לכתוב 

דברי חול ממש. שו"ת כתב סופר (אבן העזר סימן כ"ב).

קיבלתי הזמנה לחתונה והיה כתוב עליה פסוק 

"עוד ישמע בהרי יהודה ובחוצות ירושלים", האם 
ההזמנה חייבת גניזה?

לכתוב  איסור  יש  כי  להבהיר  יש  ראשית 
טעמים  שני  ויש  הזמנות,  גבי  על  פסוקים 
את  שמביא  משום  ראשון  טעם  בדבר: 
פסוקי התורה לכדי ביזיון שמשליכים 
אותם בפח האשפה, וטעם נוסף 
משום שאסור לכתוב פסוק שלם 
או חלק מהפסוק, רק ג' תיבות ולא 
יותר. רמב"ם בתשובת פאר הדור 
(סימן ד') שלחן ערוך (יורה דעה סימן רפ"ג 

סעיף ד') ט"ז (שם). 

מה הדין אם משנים מעט מלשון הפסוק, וכגון 
שכותבים "תפארת בנים אבותם" במקום "ותפארת 
בנים אבותם" שמשמיטים את הוא"ו של "ותפארת", 

האם זה מספיק או שבכל אופן צריך לגנוז?

הרמב"ם בשו"ת פאר הדור (סימן ד') כתב שאין לכתוב 
יותר משלשה מילים מתוך הפסוק, ובשלשה מילים גם 
יש להחמיר שצריך גניזה. פתחי תשובה (סימן רפ"ג). אמנם 
במקרה שמשנה את הפסוק במעט כפי שמופיע בלשון 

השאלה שהשמיט את האות ו' של "ותפארת", אין איסור 
וההזמנה אינה צריכה גניזה. 

האם מותר לכתוב תאריך לועזי בהזמנות לאירועים?

לכתחילה ראוי להימנע שלא להזכיר תאריך לועזי 
כלל, ויש פוסקים שנוקטים שיש בזה איסור תורה "ושם 
אלוקים אחרים לא תזכירו". שו"ת מהר"ם שיק (יו"ד סימן 
קע"א). ומכל מקום אם אינו כותב את התאריך במלואו, 

וכגון שבמספר השנים כותב רק שתי ספרות אחרונות 
[כגון שבמקום לכתוב 2019 כותב 19] יש מקילים שאין 
איסור שו"ת מאור יהושע (סימן ל"ו), והטוב ביותר שיכתוב את 
התאריך העברי ועל התאריך הלועזי יוסיף את המילה 
"למניינם" [כגון אם האירוע יחול ביום ראשון הבא עלינו 
לטובה י"ב מרחשון תש"פ, יכתוב את התאריך הלועזי 
10/11/19 למניינם]. משמרת שלום (הלכות שמחות אות מ).

כשכותבים בהזמנות "ובשמחתכם ישמח ליבנו גם 
אנו" האם יש חשש נדר שיהיה חייב להגיע לכל 

השמחות שיזמינו אותו?

אף שאין בזה חשש נדר, כי בוודאי אין כוונתם להתחייב 
בכך אלא רק כותבים כן על דרך המליצה אבל לא בתור 
התחייבות, מכל מקום ראוי להוסיף את המילים "בלי 
נדר" כי יש פוסקים החוששים לכך, ואם לא הוסיף אין 
חשש נדר בזה. ספר מילי דבי הילולא מהגר"מ גרוס 

שליט"א (עמוד ט"ז). 

הרה"ג ר' ירון אשכנזי שליט"א ר"כ חושן משפט
בישיבת "חוט של חסד" מנהל רוחני ב"קו ההלכה"
קו ההלכה הספרדי: 3030*

שו"ת של חסד
ע"י בית הוראה "חוט של חסד"

פנינים חסידות ברסלב מוסר הפרשה
חידושים לפרשת שבוע

התודה

בפרשתינו (בראשית מו א) מסופר שכשיעקב אבינו 
היה בדרכו לירידה למצרים עצר בבאר שבע להקריב 
קרבנות, וכפי הכתוב: "וַיִּסַּע יִשְׂרָאֵל וְכָל אֲשֶׁר לוֹ וַיָּבֹא 
בְּאֵרָה שָּׁבַע וַיִּזְבַּח זְבָחִים לֵאהֵי אָבִיו יִצְחָק", בפירוש 
רבי אברהם בן הרמב"ם כתוב שקרבנות אלו היו זבחי 
תודה על שמצאו את יוסף הצדיק, וכיוצא בזה כתב 
בתוספות השלם שהביא קרבן תודה על שיוסף עודנו 
חי, ואמר כשם שיצחק נעקד והיה ראוי להיקרב והביא 
אייל תמורתו , כך אני הייתי אמור להתייסר, וניתן בני 

יוסף תחתי.

ובמדרש (ב"ר צד ה ע"פ ביאור העץ יוסף) הביא בשם 
ריש לקיש שכיוון שמע שיוסף קיים ועומד בצדקו, הביא 
קרבן תודה על שהתקיימו י"ב שבטים, שהם כנגד י"ב 
עמודי עולם וי"ב מזלות, וזאת מכח הברית שלא יכלה 

שבט מישראל.

ורואים מכאן יסוד עצום ללמוד מיעקב אבינו ע"ה עוד 
לפני בכלל שהוא פוגש את יוסף הצדיק ועוד טרם יורד 
לתוך חשכות מצרים הוא פותח בתודה והודאה כי תודה 
זו היא בוודאי בגדר של הודיה שלא מן חובות התודה, 
כי קרבן התודה באה רק על אחד מארבעה דברים, 1. 
יורדי הים. 2. הולכי מדבריות. 3. בית האסורים. 4. חולה 
שנתרפא. ואילו על שמועה על בן שנשאר בחיים אין 
חובת קרבן תודה ובכל זאת בוחר יעקב אבינו להביא 
קרבן תודה על השמועה שבנו נשאר בחיים, אפשר 

לומר שיעקב אבינו מבין שהדרך לנצח את חשכות 
מצרים זהו רק ע"י תודה והודאה.

וכמו שהרב כותב בספרו שעריו בתודה (פרק שני) 
שעניין זה של להודות ולהלל, הוא תכלית הבריאה 
והמדרגה הגבוהה ביותר שאפשר להשיג, כמובא בספר 
דברות אליהו, על יעקב אבינו שנאבק עם שרו  של עשו, 
ובבוקר אמר לו המלאך: 'שלחני כי עלה השחר" כלומר 
המלאך צריך ללכת לומר שירה.' אמר לו יעקב: 'לא. 
לא אניח לך, עד שתברך אותי.' והמלאך ברך אותו כך: 
״ויאמר - לא יעקב יאמר עוד שמך כי ישראל וגו'״. שואל 
על זה בספר הנ״ל: הרי המלאך לא ברך את יעקב רק 

שינה לו את שמו לישראל', והיכן הברכה?

ומתרץ: ש'ישראל', זה אותיות 'שיר-אל', וזו היא ברכתו 
של המלאך ליעקב, שתמיד ישיר לה'. כך למעשה אמר לו 
המלאך: הברכה שאני מברך אותך, היא - שתגיע לדרגה 
שתמיד תשיר לה'! בכל מצב, בכל מה שיעבור עליך, 
אתה תשיר לה', שבזה תהיה בדרגה הגבוהה ביותר שיש 
בעולם הזה! ואכן לשיר ולהודות ולהלל  לה' יתברך, זו 
למעשה התכלית של עם ישראל, כמו שכתוב בישעיה: 
״עם זו יצרתי לי תהלתי יספרו״, ש'פרושו במלים פשוטות, 
שה' יצר את העם הזה לשם כך, שיספרו ויפרסמו את 
הניסים והנפלאות שה' עושה, ויודו לה', וזה מה שיעקב 
עושה עכשיו בדרכו לארץ מצרים יודע יעקב אבינו 
כיצד אפשר לנצח את החושך של מצרים את חשכת 
הגלות הקשה ללכת עם תודה והודאה כבר בכניסה 
לארץ מצרים, וזה מתקשר היטב עם דברי מוהרנ"ת 

(ל"ה הל' פריקה וטעינה) שהשבוע יום ההילולא שלו 
שאמר: ״כי באמת, אם היו הכל שומעים לקול צדיקי 
אמת, ללכת בדרך זה, להאמין תמיד בה' יתברך שהכל 
לטובה, וליתן שבח והודיה תמיד לה' יתברך, בין בטיבו 
בין בעקו כמו שכתוב: בה' אהלל דבר באלקים אהלל 
דבר, בודאי היו מתבטלים כל הצרות וכל הגליות לגמרי 

וכבר הייתה גאולה שלמה״.

כְּשֶׁשָּׁאַל פַּעַם אֶחָד מֵאַנַ"שׁ אֶת רַבֵּנוּ שֶׁיְּפַרֵשׁ לוֹ 
דָּבָר בְּסֵפֶר לִקּוּטֵי מוֹהֲרַ"ן, א עָנָהוּ רַבֵּנוּ כְּלוּם, רַק 
 ְלְקַמֵּט אֶת סִפְרִי כְּפִי רְצוֹנ ְּאָמַר לוֹ: "יָכוֹל הִנ
(לוֹמַר בּוֹ פֵּירוּשִׁים כִּלְבָבְ) אוּלָם אַל תִּפְגַע בִּסְעִיף 

קָטָן שֶׁבַּשֻּׁלְחָן עָרוּ" ! (שיש"ק ב-קלא).

אָמַר מוֹהַרְנַ"תְּ: הִתְעוֹרְרוּת הַבָּאָה עִם הִתְחַזְּקוּת 
וּמֵחֲמָתָהּ, הִיא הִתְעוֹרְרוּת אֲמִתִּית וְיֵשׁ לָהּ קִיּוּם, מַה 
שֶׁאֵין כֵּן, כְּשֶׁבָּאָה הַהִתְעוֹרְרוּת לְא הַהִתְחַזְּקוּת 

(שם ב–תקו).

מוֹהַרְנַ"תְּ אָמַר: "בְּלֵיל שַׁבָּת קֹדֶשׁ חָרְפִּי אֶפְשָׁר 
לִפְעלֹ לְמַעֲלָה כְּמוֹ בְּלֵיל כָּל נִדְרֵי..." כְּשֶׁזּוֹכִין בְּלַיְלָה 
אָרֹ כָּזֶה לַעֲבדֹ אוֹתוֹ יִתְבָּרַ בֶּאֱמֶת. (שם ב–תקז).

אָמַר מוֹהַרְנַ"תְּ: "יָכוֹל אֲנִי לוֹמַר פֵּרוּשׁ עַל "הַמַּהֲרַ"ם 
שִׁיף" הַמֻּקְשֶׁה בְּיוֹתֵר – וְא עַל אָדָם, כִּי הָעִקָּר הוּא 
לֵב נִשְׁבָּר, וּמִי יָכוֹל לָדַעַת אֶת הַלֵּב הַנִּשְׁבָּר שֶׁל 

הַשֵּׁנִי"? (שם ב–תרכג)


